



25/06809

N° _____ /MINESUP/SG/DAUQ/SDEAC/ r/nn

Yaoundé, le

05 AOUT 2025

LE MINISTRE D'ETAT, MINISTRE DE
L'ENSEIGNEMENT SUPERIEUR
A
Monsieur le Recteur de l'Université de Bertoua

-BERTOUA-

Réf: N° 01240/L/Ube/CAB-Rect du 16 Juillet 2025 et
N° 01241/L/Ube/CAB-Rect du 16 Juillet 2025

Objet: Projets d'arrêtés portant ouverture du concours
d'entrée en 1^{ère} année des cursus ingénieurs et
licences professionnelles de l'ESSUT.

Monsieur le Recteur,

J'ai l'honneur de vous faire tenir, ci-joint, à toutes fins utiles, les communiqués signés portant ouverture du concours d'entrée en première année à l'Ecole Supérieure des Sciences de l'Urbanisme et du Tourisme (ESSUT), parcours ingénieurs et licences professionnelles pour le compte de l'année académique 2025/2026, en versions française et anglaise.

Veillez croire, Monsieur le Recteur, en l'assurance de ma parfaite considération.

P.J :

- 02 Communiqués version anglaise
- 02 Communiqués version française



Jacques Fame Ndongo



18250579

DECISION N° _____ /MINESUP/SG/DAUQ/SDEAC of 05 AOUT 2025

To launch the competitive common entrance examination for admission into the **1st year of the training for masters in engineering degree** in five at the Advanced School of Town Planning and Tourism of the University of Bertoua in Abong-Mbang with the number of places open for the 2025-2026 academic year.

THE MINISTER OF STATE, MINISTER OF HIGHER EDUCATION,

- Mindful of the Constitution;
- Mindful of the Law n°2023/007 of 25 July 2023 on the orientation of Higher Education in Cameroon;
- Mindful of Decree n° 93/026 of 19th January 1993 to create Universities;
- Mindful of Decree n° 93/027 of 19th January 1993 fixing common dispositions in State Universities, modified and supplemented by Decree n°2005/342 of 10th September 2005;
- Mindful of Decree n° 2005/342 of 10th September 2005 amending and supplementing certain dispositions of the Decree n°93/027 of 19th January 1993 laying down common dispositions to universities;
- Mindful of Decree n°2005/383 of 17th October 2005 establishing the financial regime applicable to universities;
- Mindful of Decree n° 2012/433 of 1st October 2012 to organize the Ministry of Higher Education;
- Mindful of Decree n° 2018/190 of 2nd March 2018 to complete certain dispositions of decree n° 2011/408 of December 9th, 2011 to organize the Government;
- Mindful of Decree n° 2018/191 of 2nd March 2018 forming the Government;
- Mindful of Decree n°2019/002 of 4th January 2019 to Reshuffle the Government;
- Mindful of Decree n°2022/003 of 5th January 2022 to create Universities;
- Mindful of Decree n°2022/202 of 3th June 2022 appointing the chairmen of the boards of directors of certain state universities;
- Mindful of Decree n°2024/106 of 9th April 2024 appointing Vice Chancellors of certain state universities;
- Mindful of Decree n°2022/008 of 6th January 2022, to organize the University of Bertoua;
- Mindful of Decree n°2023/303 of 04th July 2023 appointing Managers of certain state universities;
- Mindful of Decision n° 18250145/MINESUP/SG/DAUQ/SDEAC of 7th April 2025 fixing the calendar of the competitive entrance examination into Schools and Faculties of State Universities for the 2025-2026 academic year;

DECIDES:

Article 1: (1) A competitive written examination of one **hundred and eighty (180)** students for admission into the **1st year of the training for Masters in Engineering degree** at the Advanced School of Town Planning and Tourism of the University of Bertoua in Abong Mbang for the 2025-2026

academic year at the following centers: **Abong-Mbang, Bafoussam, Bertoua, Ngaoundéré and Yaoundé.**

(2) Students admitted to the engineering program at the end of their second year will have to choose between the following fields of study: (i) Restructuring and urban regeneration, (ii) Urban mobility and planning, (iii) Spatial planning and land registry, (iv) Development of tourist sites, (v) Urban engineering and (vi) Urban sanitation.

Article 2: The competitive entrance examination is organized in a single session for Cameroonians of both sexes and to foreign candidates of at most 29 years of age as of 1st January of the year of writing the competitive examination.

Article 3: This concerns :

- students in Science and Industrial Technology final year classes, series C, D, E, F, IT, BT, classes in *Upper Sixth* sciences (pure mathematics, Physics, and Applied mathematics, or Chemistry) and who have obtained their GCE-O/L in at least four papers, (except « Religious Knowledge ») ;
- holders of the 'Baccalauréat' in the above-mentioned series or the GCE-A/L;
- holders of any other diploma recognised as equivalent or exempt by the Minister for Higher Education.

Article 4: Candidates who register pending one of the certificates mentioned above will be declared to have passed only after successfully obtaining the certificate during the 2025 session of the examination. In case the candidate succeeds in the competitive examination, the original of this Certificate or the Success Testimonial must be presented to ESSUT during registration.

Article 5: The candidates application files must comprise all the following documents:

- a- A duly filled application form obtainable from ESSUT, the Regional Delegations of Ministry of Secondary Education or from the website of the Institution's Competitive examination: <http://www.univ-bertoua.cm>;
- b- A certified photocopy of candidates National Identity card or deposit receipt of the ID card or the student's identity card dated not more than three months old;
- c- A certified photocopy of birth certificate, dated not more than three (03) months from date of establishment;
- d- Transcripts of the GCE O/L and the GCE A/L, as case may be;
- e- A certified photocopy of transcripts results of the GCE O/L and the GCE A/L or other certificates recognised as equivalents by the Minister of State, Minister of Higher Education or an Attestation of Success as case the may be;
- f- A medical certificate issued by a medical doctor working with the Public Administration, testifying that the candidate is physically and medically apt to pursue higher education studies;
- g- An envelope (A4 format) bearing postal stamps of 1500 francs CFA with candidates address;
- h- A receipt for payment of the fee entitling you to take part in the competition;
- i- Four (04) passport size (4x4) photographs.

Article 6: A receipt upon payment of twenty thousand (20,000) CFA as registration fee delivered by Express Union SA after presentation of your confirmation letter of online registration. These fees, which are non-refundable, are intended to cover the expenses generated by the organisation of the competition. No other form of payment shall be accepted.

Article 7: Application files can be submitted at the Direction of ESSUT, or at the 10 (ten) Regional Delegations of the Ministry of Secondary Education, right up till Monday 27th October 2025 at 5 pm. However, nationals of CEMAC countries will be able to submit their application files to the diplomatic representations of Cameroon in their respective countries.

Article 8 : The written tests will take place on Saturday November 1st 2025 at the following locations: Abong Mbang (ESSUT), Bafoussam (IUT-Fotso Victor de Bandjoun), Bertoua (Scientific High School), Ngaoundéré (Classical and Modern High School) and Yaoundé (The University of Yaoundé I).

Article 9: (1) The competition is made up of one (01) test for a duration of 5 hours, 75% of which are written, and a report on the candidate's work, 25% of which is written.
(2) The application mark is determined on the basis of the candidate's age and secondary academic performance.

Article 10 : (1) The competition syllabus is that of the *Première and Terminale* classes of the above-mentioned series for candidates from the French-speaking sub-system and that of the *lower and Upper Sixth*. Scientific series for candidates from the English-speaking sub-system.

(2) The subjects of the written test are distributed as follows:

SUBJECT		Weight
Part 1	MATHEMATICS/MATHEMATIQUES	30 points
Part 2	PHYSICS/PHYSIQUES	30 points
Part 3	ENGLISH/ FRANÇAIS	15 points

Article 11 : At the end of its deliberations, the jury will draw up a list, by speciality and in alphabetical order, of the candidates proposed for final admission, which will be published by the Minister of State, Minister for Higher Education.

Article 10 : The composition of the jury mentioned in the above articles is specified by the Minister of State, Minister of Higher Education.

Article 11 : The Rector of the University of Bertoua, the Director of University Accreditations and Quality and the Director of the Advanced School of Town Planning and Tourism of Abong Mbang, each in his own sphere are responsible for the implementation of this decision which shall be registered and published in English and French wherever necessary.

THE MINISTER OF STATE, MINISTER OF
HIGHER EDUCATION

Jaques KAME NDONGO



18250579

DECISION N° 18250579 /MINESUP/SG/DAUQ/SDEAC du 05 AOUT 2025
Portant ouverture du concours d'entrée en première année du cursus de formation d'ingénieurs de l'Ecole Supérieure des Sciences de l'Urbanisme et du Tourisme (ESSUT) de l'Université de Bertoua à Abong-Mbang, et fixant le nombre de places offertes, au titre de l'année académique 2025/2026.

LE MINISTRE D'ÉTAT, MINISTRE DE L'ENSEIGNEMENT SUPÉRIEUR,

- Vu la Constitution ;
- Vu la Loi n°2023/007 du 25 juillet 2023, portant orientation de l'Enseignement Supérieur au Cameroun ;
- Vu le Décret n° 93/026 du 19 janvier 1993 portant création des Universités ;
- Vu le Décret n° 93/027 du 19 janvier 1993 portant dispositions communes aux universités, modifié et complété par le Décret n°2005/342 du 10 septembre 2005 ;
- Vu le Décret n° 93/026 du 19 janvier 1993 portant création d'universités ;
- Vu le Décret n° 2005/342 du 10 septembre 2005 modifiant et complétant certaines dispositions du Décret n°93/027 du 19 janvier 1993 portant dispositions communes aux Universités ;
- Vu le Décret n°2005/383 du 17 octobre 2005 fixant les règles financières applicables aux Universités ;
- Vu le Décret n° 2012/433 du 01 octobre 2012 portant organisation du Ministère de l'Enseignement Supérieur ;
- Vu le Décret n°2018/190 du 02 mars 2018 complétant certaines dispositions du décret n° 2011/408 du 09 décembre 2011 portant organisation du Gouvernement ;
- Vu le décret n°2011/408 du 09 décembre 2011 portant Organisation du Gouvernement, modifié et complété par le décret n°2018/190 du 02 mars 2018;
- Vu le Décret n° 2018/191 du 02 mars 2018 portant formation du Gouvernement ;
- Vu le Décret n°2019/002 du 04 janvier 2019 portant réaménagement du Gouvernement ;
- Vu le Décret n°2022/202 du 03 juin 2022 portant nomination des présidents des conseils d'administration dans certaines universités d'Etat ;
- Vu le Décret n°2022/008 du 06 janvier 2022, portant organisation administrative et académique de l'Université de Bertoua ;
- Vu le Décret n°2024/106 du 09 avril 2024 portant nomination des recteurs dans certaines universités d'Etat ;
- Vu le Décret n°2023/303 du 04 juillet 2023 portant nomination de responsables dans certaines universités d'Etat ;
- Vu la Décision n°18250145/MINESUP/SG/DAUQ/SDEAC du 07 Avril 2025 fixant le calendrier des concours d'entrée dans les Etablissements des Universités du Cameroun et Ecoles sous tutelle académique du MINESUP, au titre de l'année académique 2025-2026

DÉCIDE:

Article 1 : (1) Un concours pour le recrutement de cent quatre-vingt (180) élèves en première année du cursus de formation d'ingénieurs de l'Ecole Supérieure des Sciences de l'Urbanisme et du Tourisme (ESSUT) de l'Université de Bertoua à Abong-Mbang est ouvert, au titre de l'année

academique 2025/2026 dans les centres ci-après : Abong-Mbang, Bafoussam, Bertoua, Ngaoundéré et Yaoundé.

(2) Les étudiants admis dans le cursus de formation d'Ingénieurs, au terme de leur deuxième année de formation auront à choisir entre les différentes filières ci-après pour la suite de leur formation :

(i) Restructuration et rénovation urbaine, (ii) Planification et mobilité urbaine, (iii) Aménagement du territoire, (iv) Aménagement des sites touristiques, (v) Architecture, (vi) Génie urbain, (vii) Assainissement urbain.

Article 2 : (1) Le concours est ouvert en une seule session aux Camerounais et aux Etrangers des deux sexes, âgés de 29 ans au plus au 1^{er} janvier de l'année du concours.

Article 3: Sont concernés :

- les élèves des classes Terminales Scientifiques et Techniques Industrielles, séries C, D, E, F, IT, BT, des classes de *Upper Sixth* scientifiques (pure mathematics, Physics, and Applied mathematics, or Chemistry) et qui ont obtenu le GCE-O/L en quatre matières au moins. (à l'exception de la matière dénommée « *Religious Knowledge* ») ;
- les titulaires du Baccalauréat dans les séries ci-dessus mentionnées ou du GCE-A/L ;
- les titulaires de tout autre diplôme admis en équivalence ou en dispense par le Ministre de l'Enseignement Supérieur.

Article 4 : Les candidats inscrits sous réserve de l'un des diplômes ci-dessus mentionnés ne seront définitivement admis à l'ESSUT, en cas de réussite au concours, que sur présentation de l'original du diplôme obtenu à la session d'examen de 2025 ou le cas échéant, de l'Attestation de Réussite au moment de l'inscription fixée par l'ESSUT.

Article 5 : Les dossiers de candidature devront comporter toutes les pièces suivantes :

- a- Une fiche individuelle dûment remplie par le candidat disponible à la direction de l'ESSUT, les Délégations régionales du Ministère des Enseignements Secondaires ou sur le site web du concours de l'Institution : <http://www.univ-bertoua.cm>;
- b- Une photocopie de la Carte Nationale d'Identité ou du récépissé de dépôt de ladite carte ou de la carte d'élève ou d'étudiant ;
- c- Une photocopie certifiée conforme de l'acte de naissance datant de moins de trois (03) mois ;
- d- Un relevé de notes du Probatoire ou du GCE O/L et du Baccalauréat ou du GCE A/L, selon le cas ;
- e- Une photocopie certifiée conforme du Baccalauréat ou du GCE A/L, ou de tout autre diplôme reconnu équivalent par le Ministre d'État, Ministre de l'Enseignement Supérieur, ou une Attestation à l'un de ces diplômes le cas échéant ;
- f- Un certificat médical délivré par un médecin de l'administration ;
- g- Une enveloppe timbrée à 1500 francs CFA à l'adresse du candidat (format A4) ;
- h- Un récépissé de paiement des frais donnant droit au concours ;
- i- Quatre (04) photos d'identité (4X4)

Article 6 : Les droits d'inscription au concours s'élèvent à vingt mille (20 000) francs CFA payables par transfert EXPRESS UNION, contre récépissé à joindre obligatoirement au dossier de candidature. Ces droits, non remboursable sont destinés à couvrir les charges générées par l'organisation du concours. Tout autre mode de paiement est exclu.

Article 7 : Les dossiers complets doivent parvenir à la Direction de l'ESSUT, ou à la Délégation Régionale du Ministère des Enseignements Secondaires du lieu de résidence du candidat, au plus tard le 27 octobre 2025 à 17h. Cependant, les ressortissants des pays de la CEMAC pourront

déposer leur dossier de candidature aux représentations diplomatiques du Cameroun de leurs pays respectifs.

Article 8 : Les épreuves écrites auront lieu le **1^{er} novembre 2025** dans les lieux indiqués ci-après: Abong-Mbang (Campus de FESSUT), Bafoussam (IUT-Fotso Victor de Bandjoun), Bertoua (Lycée Scientifique), Ngaoundéré (Lycée Classique et Moderne) et Yaoundé (Université de Yaoundé I).

Article 9 : (1) Le concours comporte (01) épreuve écrite d'une durée de 5h comptant pour 75% et une note de dossier comptant pour 25% dans l'évaluation totale.

(2) La note de dossier est déterminée en fonction de l'âge du candidat et de ses performances académiques secondaires.

Article 10 : (1) Le programme du concours est celui des classes de Première et Terminale des séries susmentionnées pour les candidats du sous-système francophone et celui des *Lower* et *Upper Sixth*. Séries scientifiques pour les candidats du sous-système anglophone.

(2) Les matières de l'épreuve écrite sont réparties ainsi qu'il suit :

EPREUVE		POIDS
Partie 1	MATHEMATIQUES/MATHEMATICS	30 points
Partie 2	PHYSIQUES/PHYSICS	30 points
Partie 3	FRANÇAIS/ ENGLISH FRENCH / ANGLAIS	15 points

Article 11 : À l'issue des délibérations, le jury dresse par spécialité et par ordre alphabétique la liste des candidats proposés à l'admission définitive, que publiera le Ministre d'État, Ministre de l'Enseignement Supérieur.

Article 12 : La composition du jury visé à l'article 11 ci-dessus fait l'objet d'un texte particulier du Ministre d'État, Ministre de l'Enseignement Supérieur.

Article 13 : Le Recteur de l'Université de Bertoua, le Directeur des Accréditations Universitaires et de la Qualité et le Directeur de l'Ecole Supérieure des Sciences de l'Urbanisme et du Tourisme sont chacun en ce qui le concerne, chargés de l'exécution de la présente Décision qui sera enregistrée, communiquée et publiée en Français et en Anglais partout où besoin sera.

LE MINISTRE D'ÉTAT, MINISTRE DE
L'ENSEIGNEMENT SUPÉRIEUR



Jacques FAME NDONGO



DECISION N° **18250580** MINESUP/SG/DAUQ/SDBAC du **05 AOUT 2025**

Portant ouverture du concours d'entrée en **première année du cycle de Licence professionnelle** en management touristique, gestion et management hôteliers et en commercialisation et services de restauration de l'École supérieure des sciences de l'urbanisme et du tourisme (ESSUT) de l'Université de Bertoua à Abong-Mbang, et fixant le nombre de places offertes au titre de l'année académique **2025/2026**.

LE MINISTRE D'ÉTAT, MINISTRE DE L'ENSEIGNEMENT SUPÉRIEUR,

- Vu la Constitution ;
- Vu la Loi n° 2023/007 du 25 juillet 2023, portant orientation de l'Enseignement Supérieur au Cameroun ;
- Vu le Décret n° 93/026 du 19 janvier 1993 portant création des Universités ;
- Vu le Décret n° 93/027 du 19 janvier 1993 portant dispositions communes aux universités, modifié et complété par le Décret n°2005/342 du 10 septembre 2005 ;
- Vu le Décret n° 93/026 du 19 janvier 1993 portant création d'universités ;
- Vu le Décret n° 2005/342 du 10 septembre 2005 modifiant et complétant certaines dispositions du Décret n°93/027 du 19 janvier 1993 portant dispositions communes aux Universités ;
- Vu le Décret n°2005/383 du 17 octobre 2005 fixant les règles financières applicables aux Universités ;
- Vu le Décret n° 2012/433 du 01 octobre 2012 portant organisation du Ministère de l'Enseignement Supérieur ;
- Vu le Décret n° 2018/190 du 02 mars 2018 complétant certaines dispositions du décret n° 2011/408 du 09 décembre 2011 portant organisation du Gouvernement ;
- Vu le décret n°2011/408 du 09 décembre 2011 portant Organisation du Gouvernement, modifié et complété par le décret n°2018/190 du 02 mars 2018 ;
- Vu le Décret n° 2018/191 du 02 mars 2018 portant formation du Gouvernement ;
- Vu le Décret n°2019/002 du 04 janvier 2019 portant réaménagement du Gouvernement ;
- Vu le Décret N°2022/202 du 03 juin 2022 portant nomination des présidents des conseils d'administration dans certaines universités d'Etat ;
- Vu le Décret N°2022/008 du 06 janvier 2022, portant organisation administrative et académique de l'Université de Bertoua ;
- Vu le Décret n°2024/106 du 09 avril 2024 portant nomination des recteurs dans certaines universités d'Etat ;
- Vu le Décret N°2023/303 du 04 juillet 2023 portant nomination de responsables dans certaines universités d'Etat ;
- Vu la Décision n° 18250145/MINESUP/SG/DAUQ/SDEAC du 07 Avril 2025 fixant le calendrier des concours d'entrée dans les Etablissements des Universités du Cameroun et Ecoles sous tutelle académique du MINESUP, au titre de l'année académique 2025-2026

DECIDE :

Article 1 : (1) Un concours pour le recrutement de **cent vingt (120)** élèves en **première année du cycle de Licence Professionnelle** en Management Touristique , Gestion et Management Hôteliers et en Commercialisation et Services de Restauration, du Département de Tourisme et Hôtellerie de l'École Supérieure des Sciences de l'Urbanisme et du Tourisme (ESSUT) de l'Université de Bertoua à Abong-Mbang, est ouvert au titre de l'année académique **2025/2026** dans les centres ci-après : **Abong-Mbang, Bafoussam, Bertoua, Ngaoundéré et Yaoundé.**

(2) Les filières et nombre de places ouverts au concours se présentent ainsi qu'il suit :

N°	Filière	Nombre de places
Licence Professionnelle		
1.	Management Touristique	50
2.	Gestion et Management Hôteliers	40
3.	Commercialisation et Services de Restauration	30
	Total	120

Article 2 : (1) Le concours est ouvert en une seule session aux Camerounais et aux Etrangers des deux sexes, âgés de 32 ans au plus au 1er janvier de l'année du concours

(2) Le concours est ouvert aux candidats Titulaires du Baccalauréat ou du GCE A/L, ou de tout autre diplôme reconnu équivalent par le Ministre d'État, Ministre de l'Enseignement Supérieur, ou une Attestation de réussite à l'un de ces diplômes, le cas échéant.

Article 3 : Les candidats inscrits sous réserve de l'un des diplômes ci-dessus mentionnés ne seront définitivement admis à l'ESSUT, en cas de réussite au concours, que sur présentation de l'original du diplôme obtenu à la session d'examen de 2025 ou le cas échéant, de l'Attestation de Réussite au moment de l'inscription fixée par l'ESSUT.

Article 4 : Les dossiers de candidature devront comporter toutes les pièces suivantes :

- a- Une fiche individuelle dûment remplie par le candidat disponible à la direction de l'ESSUT, les Délégations régionales du Ministère des Enseignements Secondaires ou sur le site web du concours de l'Institution : <http://www.univ-bertoua.cm>;
- b- Une photocopie de la Carte Nationale d'Identité ou du récépissé de dépôt de ladite carte ou de la carte d'élève ou d'étudiant ;
- c- Une photocopie certifiée conforme de l'acte de naissance datant de moins de trois (03) mois ;
- d- Un relevé de notes du Probatoire ou du GCE O/L et du Baccalauréat ou du GCE A/L, selon le cas ;
- e- Une photocopie certifiée conforme du Baccalauréat ou du GCE A/L, ou de tout autre diplôme reconnu équivalent par le Ministre d'État, Ministre de l'Enseignement Supérieur, ou une Attestation de réussite à l'un de ces diplômes le cas échéant ;
- f- Un certificat médical délivré par un médecin de l'administration ;
- g- Une enveloppe timbrée à 1500 francs CFA à l'adresse du candidat (format A4) ;
- h- Un récépissé de paiement des frais donnant droit au concours ;
- i- Quatre (04) photos d'identité (4X4).

Article 5 : Les droits d'inscription au concours s'élèvent à vingt mille (20 000) francs CFA payables par transfert EXPRESS UNION, contre récépissé à joindre obligatoirement au dossier de candidature. Ces droits sont non remboursables et tout autre mode de paiement est exclu.

Article 6 : Les dossiers complets doivent parvenir à la Direction de l'ESSUT de l'Université de Bertoua, ou à la Délégation Régionale du Ministère des Enseignements Secondaires du lieu de résidence du candidat, au plus tard le 27 Octobre 2025 à 17h. Cependant, les ressortissants des pays de la CEMAC pourront déposer leur dossier de candidature aux représentations diplomatiques du Cameroun de leurs pays respectifs.

Article 7: Les épreuves écrites auront lieu le 1^{er} novembre 2025 dans les lieux indiqués ci-après: Abong-Mbang (Campus de l'ESSUT), Bafoussam (IUT-Fotso Victor de Bandjoun), Bertoua (Lycée Scientifique), Ngaoundéré (Lycée Classique et Moderne) et Yaoundé (Université de Yaoundé I).

R

Article 8 : (1) Le concours comporte (01) épreuve écrite d'une durée de 5h comptant pour 75% et une note de dossier comptant pour 25% dans l'évaluation totale.

(2) La note de dossier est déterminée en fonction de l'âge du candidat et de ses performances académiques secondaires.

Article 9 : (1) Le programme du concours est celui des classes de Première et Terminale pour les candidats du sous-système francophone ; et celui des *Lower* et *Upper Sixth* pour les candidats du sous-système anglophone.

(2) Les matières de l'épreuve écrite sont réparties ainsi qu'il suit :

EPREUVE		POIDS
Partie 1	CULTURE GENERALE	35 points
Partie 2	FRANÇAIS	20 points
Partie 3	ANGLAIS	20 points

(3) Les programmes du concours sont ceux du Baccalauréat ou du GCE/AL selon le cas.

Article 10 : À l'issue des délibérations, le jury dresse par spécialité et par ordre de mérite la liste des candidats proposés à l'admission définitive, que publiera le Ministre d'État, Ministre de l'Enseignement Supérieur.

Article 11 : La composition du jury visé à l'article 10 ci-dessus fait l'objet d'un texte particulier du Ministre d'État, Ministre de l'Enseignement Supérieur.

Article 12 : Le Recteur de l'Université de Bertoua, le Directeur des Accréditations Universitaires et de la Qualité et le Directeur de l'ESSUT sont, chacun en ce qui le concerne, chargés de l'exécution de la présente Décision qui sera enregistrée, communiquée et publiée en Français et en Anglais partout où besoin sera.

LE MINISTRE D'ÉTAT, MINISTRE DE
L'ENSEIGNEMENT SUPÉRIEUR



Jacques FAME NDONGO



DECISION N° **18250580** /MINESUP/SG/DAUQ/SDEAC of **05 AOUT 2025**

To launch the competitive common entrance examination for admission into the **1st year of the training for Professionnal Licence degree** in tourism management, hotel management and marketing and catering services at the Advanced School of Town Planning and Tourism of the University of Bertoua in Abong-Mbang with the number of places open for the **2025-2026** academic year.

THE MINISTER OF STATE, MINISTER OF HIGHER EDUCATION,

- Mindful of the Constitution;
- Mindful of the Law n°2023/007 of 25 July 2023 on the orientation of Higher Education in Cameroon;
- Mindful of Decree n° 93/026 of 19th January 1993 to create Universities;
- Mindful of Decree n° 93/027 of 19th January 1993 fixing common dispositions in State Universities, modified and supplemented by Decree n°2005/342 of 10th September 2005;
- Mindful of Decree n° 2005/342 of 10th September 2005 amending and supplementing certain dispositions of the Decree n°93/027 of 19th January 1993 laying down common dispositions to universities;
- Mindful of Decree n°2005/383 of 17th October 2005 establishing the financial regime applicable to universities;
- Mindful of Decree n° 2012/433 of 1st October 2012 to organize the Ministry of Higher Education;
- Mindful of Decree n° 2018/190 of 2nd March 2018 to complete certain dispositions of decree n° 2011/408 of December 9th, 2011 to organize the Government;
- Mindful of Decree n° 2018/191 of 2nd March 2018 forming the Government;
- Mindful of Decree n°2019/002 of 4th January 2019 to Reshuffle the Government;
- Mindful of Decree n°2022/003 of 5th January 2022 to create Universities;
- Mindful of Decree n°2022/202 of 3th June 2022 appointing the chairmen of the boards of directors of certain state universities;
- Mindful of Decree n°2024/106 of 9th April 2024 appointing Vice Chancellors of certain state universities;
- Mindful of Decree n°2022/008 of 6th January 2022, to organize the University of Bertoua;
- Mindful of Decree n°2023/303 of 04th July 2023 appointing Managers of certain state universities;
- Mindful of Decision n° 18250145/MINESUP/SG/DAUQ/SDEAC of 7th April 2025 fixing the calendar of the competitive entrance examination into Schools and Faculties of State Universities for the 2025-2026 academic year;

DECIDES:

Article 1: (1) A competitive written examination of one hundred and Twenty (120) students for admission into the **1st year of the training for Professionnal Licence degree** at the Advanced School of Town Planning and Tourism of the University of Bertoua in Abong Mbang for the 2025-2026

academic year at the following centers: Abong-Mbang, Bafoussam, Bertoua, Ngaoundéré and Yaoundé.

(2) The fields and number of places open to the competition are as follows:

N°	Speciality	Number of places
Professional Licence		
1	Tourism Management	50
2	Hotel Management and Administration	40
3	Marketing and Catering Services	30
Total		120

Article 2: (1) The competitive entrance examination is organized in a single session for Cameroonians of both sexes and to foreign candidates of at most 32 years of age as of 1st January of the year of writing the competitive examination.

(2) The competition is open to candidates who hold the Baccalauréat or the GCE A/L, or any other diploma recognised as equivalent by the Minister of State, Minister of Higher Education, or a certificate of successful completion of one of these diplomas, where applicable.

Article 3: Candidates who register pending one of the certificates mentioned above will be declared to have passed only after successfully obtaining the certificate during the 2025 session of the examination. In case the candidate succeeds in the competitive examination, the original of this Certificate or the Success Testimonial must be presented to ESSUT during registration.

Article 4: The candidates application files must comprise all the following documents:

- a- A duly filled application form obtainable from ESSUT, the Regional Delegations of Ministry of Secondary Education or from the website of the Institution's Competitive examination: <http://www.univ-bertoua.cm>;
- b- A certified photocopy of candidates National Identity card or deposit receipt of the ID card or the student's identity card dated not more than three months old;
- c- A certified photocopy of birth certificate, dated not more than three (03) months from date of establishment;
- d- Transcripts of the GCE O/L and the GCE A/L, as case may be;
- e- A certified photocopy of transcripts results of the GCE O/L and the GCE A/L or other certificates recognised as equivalents by the Minister of State, Minister of Higher Education or an Attestation of Success as case the may be;
- f- A medical certificate issued by a medical doctor working with the Public Administration, testifying that the candidate is physically and medically apt to pursue higher education studies;
- g- An envelope (A4 format) bearing postal stamps of 1500 francs CFA with candidates address;
- h- A receipt for payment of the fee entitling you to take part in the competition;
- i- Four (04) passport size (4x4) photographs.

Article 5: A receipt upon payment of twenty thousand (20,000) CFA as registration fee delivered by Express Union SA after presentation of your confirmation letter of online registration. These fees, which are non-refundable, are intended to cover the expenses generated by the organisation of the competition. No other form of payment shall be accepted.

Article 6: Application files can be submitted at the Direction of ESSUT, or at the 10 (ten) Regional Delegations of the Ministry of Secondary Education, right up till Monday 27th October 2025 at 5 pm. However, nationals of CEMAC countries will be able to submit their application files to the diplomatic representations of Cameroon in their respective countries.

Article 7: The written tests will take place on Saturday November 1st 2025 at the following locations: Abong Mbang (ESSUT), Bafoussam (IUT-Fotso Victor de Bandjoun), Bertoua (Scientific High School), Ngaoundéré (Classical and Modern High School) and Yaoundé (The University of Yaoundé I).

Article 8: (1) The competition is made up of one (01) test for a duration of 5 hours, 75% of which are written, and a report on the candidate's work, 25% of which is written.

(2) The application mark is determined on the basis of the candidate's age and secondary academic performance.

Article 9: (1) The competition syllabus is that of the *Première and Terminale* classes of the above-mentioned series for candidates from the French-speaking sub-system and that of the *lower and Upper Sixth*. Scientific series for candidates from the English-speaking sub-system.

(2) The subjects of the written test are distributed as follows:

SUBJECT		Weight
Part 1	GENERAL KNOWLEDGE/ <i>CULTURE GENERALE</i>	35 points
Part 2	FRENCH/ <i>FRANCAIS</i>	20 points
Part 3	ENGLISH / <i>ANGLAIS</i>	20 points

(3) The competition syllabuses are those of the Baccalauréat or GCE/AL, as appropriate.

Article 10: At the end of its deliberations, the jury will draw up a list, by speciality and in alphabetical order, of the candidates proposed for final admission, which will be published by the Minister of State, Minister for Higher Education.

Article 10: The composition of the jury mentioned in the above articles is specified by the Minister of State, Minister of Higher Education.

Article 11: The Rector of the University of Bertoua, the Director of University Accreditations and Quality and the Director of the Advanced School of Town Planning and Tourism of Abong Mbang, each in his own sphere are responsible for the implementation of this decision which shall be registered and published in English and French wherever necessary.


THE MINISTER OF STATE, MINISTER OF
HIGHER EDUCATION
FAME NDONGO